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a r m a n m e l i . i r
تلویزیــــون

  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: امروز مقدمات جشنواره های 
هنری فجر به خوبی طی شده و به 
یاری خدا و با کمک اهالی فرهنک 
و هنر جشنواره های بسیار خوبی را 
در سالجاری تجربه خواهیم کرد. 
محمدمهدی اسماعیلی درباره 
جشنواره فیلم فجر، بیان داشت: 
اکنون فعالیت های حوزه فرهنگی 
همگی درحال انجام است؛ در 
برخی حوزه ها این فضا به دلیل 
تحت الشعاع  حاشیه ای  مسائل 
قرار گرفته بود که در هفته های 
اخیر در حال برطرف شدن است. 
وی با بیان اینکه بخش اندکی 
از فعالیت های هنری  که دچار 
وقفه شده بود، با همکاری اهالی 
فرهنک و هنر در حال برطرف 
شدن است، افزود: ما در وزارت 
فرهنگ، خودمان را خادم همه 

اهالی فرهنگ و هنر می دانیم. 
اسماعیلی تصریح کرد: آغوش 
ما در وزارت فرهنگ و ارشاد به 
روی هر فردی که می خواهد طبق 
قانون و در چارچوب قانون برای 

منافع مردم، ایجاد شور و نشاط 
در جامعه، فعالیت کند، باز است. 
عضو کابینه سیزدهم با اشاره به 
اینکه فضایی که امروز جلو رفته 
همین نکته را نشان می دهد که 

ما به هدفمان رسیدیم، ادامه داد: 
جشنواره های  مقدمات  امروز 
هنری فجر به خوبی طی شده و به 
یاری خدا و با کمک اهالی فرهنک 
و هنر جشنواره های بسیار خوبی را 
در سالجاری تجربه خواهیم کرد. 
وی درباره برگزاری کنسرت ها، 
که  کردیم  اعلام  ما  گفت: 
برنامه های مربوط به جشنواره های 
فرهنگی و برنامه های هنری مانند 
کنسرت ها طبق روال سابق درحال 
انجام است؛ برخی حاشیه های 
بیرونی به این موضوع لطمه می زند 
و عده ای با کارهای سیاسی اقتصاد 
اهالی فرهنگ و هنر را به گروگان 
گرفتند که آن را حل می کنیم. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
تصریح کرد: مجموعه نظام و دولت 
برای پشتیبانی از فعالیت های 

فرهنگ و هنری آماده است.

»لوپتو« برنده جایزه بهترین 
انیمیشن در »هند« شد

سریال»مهیار«کلیدمیخورد
  بهروز مفید در حالی از شروعِ فیلمبرداری 
سریال تاریخی تلویزیون خبر می دهد که 
مدت هاست بحثِ شروع این سریال که در 
دوران صفویه می گذرد، مطرح شده است. 
بیش از یکسال است در گفت وگوهای مختلفی 
زمانِ پیش تولید و تولید سریالی به نام »مهیار« 
مطرح شده اما هر بار به دلایلی عقب افتاد. 
مدتی قبل بهروز مفید در گفت وگویی از روشن 
شدنِ تکلیف این اثر تاریخی خبر داد و به تسنیم 
گفت: این سریال تاریخی تلویزیون که در مقطع 
»صفویه« می   گذرد اسفندماه تولید خود را آغاز 
خواهد کرد. این تهیه کننده خاطرنشان کرد: 
ماجرای این سریال به »مهیار« شخصیت اصلی 
داستان برمی گردد؛ سارقی است که به دنبال 
یک اتفاق به عیاری روی می آورد و زندگی اش 
مسیر دیگری را طی می کند. منتها در مقطع 
صفویه اتفاق می افتد به این بهانه، فضای 

فرهنگی آن موقع را هم نشان می دهیم.
  پخش در ماه رمضان

 مفید با اشاره به جزئیاتی دیگر از مراحل 
تولید و پخشِ این سریال، افزود: لوکیشن های 
متعددی را تدارک خواهیم دید که فعلا به دلیل 
قطعی نشدن نمی توانم جزئیاتی از آنها بگویم. 
برای آن 10 یا 11 ماه فیلمبرداری درنظر 
گرفته ایم که اگر شرایط به خوبی پیش برود ماه 
رمضان زمان پخشِ این سریال باشد. با توجه 
به اینکه بعداز نوروز و رمضان 1402، بخشی 
از این ماه در اسفند و بخشی دیگر به 1403 
خواهد رفت. کارگردان این سریال 30 قسمتی، 
سیدجلال سیدحاتمی خواهد بود اما هنوز 
نامِ بازیگران این سریال به دلیل به جمع بندی 
نرسیدنِ تهیه کننده و عواملِ کار، مطرح نشده 
است. »مهیار« داستان جوانی است که در دوره 
صفویه دچار سوءسابقه بوده و باعث تحولش 
می شود و از آن به بعد تلاش می کند در کنار 
فضایی که ایجاد می شود خودش را کمک کند. 
به سبک عیاری می افتد و کمک می کند داروغه 
اصفهان و بزهکاران دستگیر شوند. داستانِ 
»مهیار« در بستر دوران صفویه با موضوع عیاری 
فیلمبرداری می شود. این سریال برای شبکه 2 

سیما ساخته می شود.

  انیمیشن سینمایی »لوپتو« 
به کارگردانی »عباس عسگری« 
موفق به دریافت جایزه بهترین 
انیمیشن از جشنواره احمدآباد هند 
شد. به گزارش سازمان سینمایی 
سینمایی  انیمیشن  سوره؛ 
»لوپتو« به کارگردانی عسگری 
محمدحسین  تهیه کنندگی  و 
صادقی و احسان کاوه محصول 
جایزه  سوره،  انیمیشن  مرکز 
بهترین فیلم انیمیشن از جشنواره 
احمدآباد هند را از آن خود کرد. 
چهارمین دوره این جشنواره که 
از 24 تا 2۹ دسامبر برابر با سوم تا 
هشتم دیماه در کشور هند برگزار 
شد، با هدف جذب مخاطب بیشتر 
برای سینمای کودک در سراسر 
جهان شکل گرفته است و میزبان 
رقابت بین بچه های دانش آموز 
برای ساخت فیلم است و به آنها 
بستری می دهد تا کار و مهارت های 
خود را به عنوان فیلمساز به نمایش 
بگذارند. »لوپتو« که هم اکنون در 
سینماهای سراسر کشور در حال 
اکران است؛ با تکنیک سه بعدی 
و برگرفته از قصه و فضایی کاملا 
ایرانی، در استودیوی فراسوی ابعاد 
توسط هنرمندان جوان کرمانی 
این  فروش  است.  شده  تولید 
انیمیشن در گیشه سینماهای ایران 
به مرز 11 میلیارد تومان رسیده 
است. انیمیشن »لوپتو« پیش از این 
نیز در جشنواره یونیورسال کشور 
ترکیه، سیه را کشور بولیوی و کیدز 
کشور هند، نیز حضور پیدا کرده 
بود. پخش بین الملل این انیمیشن 
سینمایی برعهده مرکز بین الملل 

سوره است.

  مدیرعامل کانون پرورش فکری در سومین 
نشست مکتب گفت: مراکز این کانون نزدیک به 
۹ میلیون جلد کتاب دارند و اساسا فعالیت های 
کنون بر پایه کتاب است. سومین جلسه مجمع 
کتابخانه های بزرگ کشور )مکتب( به میزبانی حامد 
علامتی، مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان و با حضور اعضای مکتب برگزار شد و پس 
از اتمام جلسه حاضران از تالار مرجع این مجموعه 
بازدید کردند. حامد علامتی در این نشست گزارش 
اجمالی درباره کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان ارائه داد و اظهارکرد: اساسا فعالیت های 
کانون بر پایه کتاب است. در حال حاضر حدود 
1000 مرکز فرهنگی و هنری در سراسر کشور با 
گستره همه استان ها، روستاها و عشایر وجود دارد 
که در حقیقت گسترش دهنده فرهنگ کتاب و 
کتابخوانی است. ۶0 نوع فعالیت فرهنگی، ادبی 
و هنری توسط مربیان در کانون انجام می شود 
و مراکزی که تعداد کتاب ها زیاد است کتابدار 
دارد. حدود ۵۷۸ نفر کتابدار و حدود 3۵00 مربی 

به صورت تمام وقت و پاره وقت در این مراکز انجام 
وظیفه می کنند. اعضای کودک و نوجوان 4 سال 
تا 1۸ سال هستند. وی افزود: نزدیک ۹ میلیون 
جلد کتاب در مراکز فرهنگی کانون وجود دارد. 
از خوانش کتاب تا تولید فیلم، انیمیشن، بحث 
قصه گویی امروز در کتابخانه و مراکز فرهنگی اتفاق 
می افتد و پرورش فکری و ذوقی کودکان و نوجوانان 
در دستور کار کانون قرار دارد. علیرضا مختارپور؛ 
رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران نیز 
در این نشست از کسانی که امسال در برنامه های 
هفته کتاب مشارکت بهتر و بیشتری را نسبت به 
سال های مشابه داشتند، قدردانی کرد و گفت: 
معلوم است که یک تغییر و تحول رو به مثبتی در 
هفته کتاب صورت گرفته و می دانید که هفته کتاب 
عمدتا ترویجی است ولی برای ماندگاری و استمرار 
و پایداری این فعالیت نیاز به هماهنگی های دیگری 
دارد که در دستگاه های فرهنگی در حال انجام 
است. امید است در 2 موضوع یکی در دهه فجر 
برنامه هایی در زمینه تبلیغات و هم در دعوت 

مردم و هم در ارائه خدمات بهتر به مردم طراحی 
شود. وی بیان داشت: مساله بعدی نمایشگاه کتاب 
است و هرکدام از دستگاه های فرهنگی که با کتاب 
و کتابخوانی سروکار دارد فعالیتی هایی دارند و 
اعضای مکتب می توانند یک فعالیت مشترک 
مانند نشست، نمایشگاه، برنامه های رادیویی و 
تلویزیونی به صورت جمعی و با حضور منسجم تری 
طراحی کنند. عصمت مؤمنی نیز در این نشست 
اظهارکرد: کارگروه ها ذیل کمیته ها تعریف شده 
است و منطبق با اهداف کلی به جهت تقویت حضور 
کتابخانه ها در جامعه، ارتقا ساختارها و فرآیندها و 
توانمندسازی سرمایه های انسان، رشد و توسعه 
زمینه حرفه ای در زمینه گسترش تعاملی و تثبیت 
جایگاه مجمع کتابخانه های بزرگ کشور به عنوان 
حاکمیت گرایی، کارکردهایی دارد که پس از بحث 
و بررسی تشکیل شش کمیته تخصصی مورد 
تصویب قرار گرفت و هر کدام از اعضای مکتب به 
منظور تعامل و مشارکت به تناسب کارکردهای 

کتابخانه ای عضو این کمیته ها شدند.

حامد علامتی:

مراکز فرهنگی کانون پرورش فکری ۹ میلیون جلد کتاب دارند

 ششمین فیلم در فهرست سریع ترین فروش 
»آواتار۲«یکمیلیاردرا

پشتسرگذاشت
 با گذشت 14 روز از اکران فیلم دوم »آواتار« فروش این 
فیلم از مرز یک میلیارد دلار هم فراتر رفت. به گزارش مهر به 
نقل از هالیوود ریپورتر، »آواتار2« با عبور از مرز یک میلیارد 
دلار نام خود را در فهرست استثناها ثبت کرد. این فیلم 
ساخته جیمز کامرون ششمین فیلمی است که در تاریخ 
سینما توانسته در 2 هفته به این رقم برسد. پیش از آن 
»اسپایدر من: راهی به خانه نیست« در سال 2021 چنین 
موفقیتی کسب کرده بود. این فیلم که محصول قرن بیستم و 
دیزنی است روز سه شنبه این مرز را پشت سر گذاشت. »آواتار: 
راه آب« که ادامه ای بر »آواتار« است و با بودجه ای بزرگ 
ساخته شده روز سه شنبه با فروش 23.۸ میلیون دلار تنها 
در آمریکای شمالی و ۵0.۸ میلیون دلار در دیگر کشورهای 
دنیا، آمار فروشش در آمریکا را به 31۷.1 میلیون دلار و آمار 
فروشش در بازار بین المللی را به ۷12.۷ میلیون دلار رساند 
تا با رسیدن به رقم 1.02۹ میلیارد دلار، این مرز فروش را رد 
کند. کامرون وقتی هم زمان با شروع اکران این فیلم برایش 
تبلیغ می کرد گفته بود در صورتی که فروش فیلم به 2 میلیارد 
دلار برسد می توان گفت به موفقیت رسیده است. اولین 
فیلم »آواتار« 13 سال پیش اکران شد و 2.۹ میلیارد دلار 
فروش جهانی آن بود و از آن زمان تاکنون همچنان عنوان 

پرفروش ترین فیلم تاریخ را از آن خود کرده است.

سینمایکودکانپرهزینهاست
 سیدجواد هاشمی گفت: سینماگران عرصه کودک باید 
هزینه بیشتری کنند و کودکان را جدی بگیرند؛ زیرا سینمای 
تخیلی سینمای پر هزینه ای است. هاشمی افزود: بدون شک 
بچه ها در تخیل خود زندگی می کنند و تخیل را دوست دارند. 
وی در مورد علاقه کودکان به آثار انیمیشنی اظهارکرد: حتی 
اگر انیمیشن توانسته باشد در میان کودکان جا باز کند و قرار 
گیرد به دلیل وجود تخیل در این عرصه است؛ زیرا انیمیشن 
بر اساس تخیل تولید و ساخته می شود. هاشمی ادامه داد: 
سینمای غیرتخیلی سینمای شکست خورده است و بچه ها 
از آن استقبال نمی کنند. وی به استقبال کودکان از آثار 
خود مانند »آهوی پیشونی  سفید« و »شهرگربه ها« اشاره 
کرد و بیان داشت: سینماگران عرصه کودک باید هزینه 
بیشتری کنند و کودکان را جدی بگیرند؛ زیرا سینمای 
تخیلی سینمای پرهزینه ای است و باید این اتفاق بیفتد 
وگرنه کودکان از آن استقبال نمی کنند. سیدجواد هاشمی،  
معلم، بازیگر، کارگردان، نویسنده و مجری ایرانی متولد سال 
1344 است که در تئاتر، سینما و تلویزیون فعالیت می کند. 
او در بیش از 30 فیلم سینمایی و ۵0 فیلم تلویزیونی به ایفای 
نقش پرداخته است و نویسندگی و کارگردانی بسیاری از 

نمایش های تئاتری را به عهده گرفته است.

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

خبــــر

بلاروسسفیراوکراینرااحضارکرد
 وزارت خارجه بلاروس سفیر اوکراین را در ارتباط با 
سقوط موشک اوکراینی در این کشور احضار کرد. به 
گزارش مهر به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، وزارت خارجه 
بلاروس به دنبال سقوط موشک اوکراینی در این کشور، 
سفیر اوکراین را احضار کرد. براساس اعلام خبرگزاری 
بلتا، »اگور کیزیم«  سفیر اوکراین در مینسک احضار شد تا 
اعتراض بلاروس به سقوط دوباره موشک اوکراینی به اطلاع 
وی رسانده شود. در همین ارتباط، »الکساندر لوکاشنکو« 
رئیس جمهور بلاروس دستور داد تا موضوع سقوط یک 
موشک اوکراینی در خاک این کشور مورد پیگیری مقامات 
مینسک قرار گیرد. یک فروند موشک اوکراینی از سامانه 
دفاعی اس300 این کشور در خاک بلاروس سقوط کرده 
است. طبق فرضیه ای موشک اوکراینی در نتیجه عملیات 
سامانه  های پدافندی بلاروس سرنگون شده است. تاکنون 
اطلاعاتی در مورد قربانیان این حادثه وجود ندارد. پدافند 
هوایی بلاروس آشکارار این موشک را نشان می دهد. 
»الکساندر لوکاشنکو« افزود: بلاروس خواهان جنگ با 
اوکراین نیست؛ اما مینسک از خود در برابر تهدیدات دفاع 
می کند. بلاروس از قبل مراکز تصمیم گیری دشمنانش را 
در تیررس خود قرار داده است. وی خاطرنشان کرد که با 
این حال، مینسک و مسکو باید آماده باشند تا در صورت 

اقدام تهاجمی، پاسخی شفاف را از خود نشان دهند.

کمبودآنتیبیوتیکدرانگلیس
 تازه ترین آمارهای منتشر شده در انگلیس نشان می دهد 
که تاکنون 122 نفر براثر ابتلا به نوع تهاجمی عفونت های 
استرپتوکوکی در عرض سه ماه گذشته و در بحبوحه کمبود 
داروی آنتی بیوتیک جانباخته اند. به گزارش ایرنا، آژانس امنیت 
بهداشت انگلیس اعلام کرد که از این تعداد 30 نفر کودک و 2۵ 
مورد زیر 1۸ سال بوده اند. طبق گزارش آژانس امنیت بهداشت 
انگلیس در بازه زمانی 1۹ سپتامبر تا 2۵ دسامبر 1۵1 مورد 
ابتلا به نوع تهاجمی باکتری استرپتوکوک در بین کودکان 
یک تا چهار سال ثبت شده است. این باکتری معمولا موجب 
ایجاد عفونت خفیف و منجر به گلودرد یا مخملک می شود که 
به راحتی با آنتی بیوتیک قابل درمان است. در شرایط بسیار 
نادر، این باکتری می تواند وارد جریان خون و باعث بیماری 
جدی شود که به آن استرپتوکوک مهاجم گروه A می گویند. 
چندی پیش رسانه های انگلیس از کمبود آنتی بیوتیک برای 
درمان این بیماری خبر دادند. چندی بعد معاون وزیر بهداشت 
انگلیس با اعتراف به کمبود آنتی بیوتیک در کشور اعلام 
کرد که پروتکل  تجویز داروی های جایگزین برای پزشکان 
فعال شده است. همزمان مدیران مدارس ابتدایی انگلیس با 
ارسال نامه هایی از والدین خواسته اند که مراقب علائم عفونت 
استرپتوکوک در فرزندان خود باشند و در صورت مشاهده 

نشانه ها بلافاصله به بیمارستان مراجعه کنند.

سرگئی لاوروف:

راه ارتباطی بین واشنگتن و مسکو وجود ندارد

محمدمهدی اسماعیلی 

مقدمات جشنواره های هنری فجر به خوبی طی شده است

کوتــــاه

اینکه  بیان  با  روسیه  وزیرخارجه    
ارتش های آمریکا و روسیه با یکدیگر تماس 
دارند، اما هیچ کانالی برای گفت وگو بین 
دو کشور وجود ندارد. به گزارش فارس، 
»سرگئی لاوروف« وزیرامور خارجه روسیه 
وجود هرگونه راه ارتباطی و کانال تماس 
بین واشنگتن و مسکو را رد کرد. لاوروف 
در مصاحبه ای تلویزیونی با بیان اینکه 
ارتش های آمریکا و روسیه با یکدیگر تماس 
دارند، اما گفت که هیچ کانالی برای گفت وگو 
بین دو کشور وجود ندارد. به نوشته وبگاه 
»ریانووستی«، وی در این باره توضیح داد: 
»واشنگتن و مسکو کانالی برای گفت وگو 
ندارند. ارتش ایالات متحده می گوید که 
به طور دوره ای ژنرال مارک میلی )رئیس 

ستاد ارتش آمریکا( با ژنرال والری گراسیموف 
)همتای روس( تماس می گیرد. لوید آستین 
وزیر دفاع آمریکا هم چندبار در این مدت با 
سرگئی شویگو همتای خود صحبت کرد. 
این خوب و مفید است. اما همه چیز محدود 
به همین است.« آخرین گفت وگوی شویگو 
و آستین در پایان ماه اکتبر به ابتکار طرف 
آمریکایی انجام شد. رئیس پنتاگون در 
گفت وگو با وزیر دفاع روسیه بر ارزش تداوم 
تماس ها تایید کرد. وزیر خارجه روسیه 
پیش از این نیز با بیان اینکه غرب اعتبار 
خود را به عنوان شریک در روابط سیاسی و 
اقتصادی از دست داده، گفت: »آمریکا، جهان 
را برای اتخاذ موضعی خصمانه علیه روسیه 

تحت فشار قرار می دهد«. 

واکنشوزیردفاعیونان
بهتهدیدهاینظامیترکیه

 وزیر دفاع یونان گفت: تهدید ترکیه به آغاز جنگ، بیشتر 
نشان دهنده رفتار تحریک آمیز برای تغییر وضعیت موجود است 
تا رفتار یک متحد در ائتلاف ناتو. به گزارش فارس، اظهارات تند 
و تهدیدآمیز مکرر مقامات ترکیه علیه یونان در موضوعاتی 
مانند پناهجویان و محدوده آب های سرزمینی با واکنش آتن 
همراه شد. »نیکولاوس پاناگیوتوپولوس« وزیر دفاع یونان بیان 
داشت: تهدید ترکیه به آغاز جنگ، بیشتر نشان دهنده رفتار 
تحریک آمیز برای تغییر وضعیت موجود است تا رفتار یک متحد 
در ائتلاف ناتو. به نوشته وبگاه »ریانووستی«، پاناگیوتوپولوس در 
پاسخ به سوال رسانه ها توضیح داد: »اینگونه اظهارات ]ترکیه[ 
در مورد بهانه جنگ، که به توانایی یونان برای اعمال حق مشروع 
خود مربوط می شود، بیشتر در مورد اصلاح گرایی تحریک آمیز 
است تا رفتار یک متحد در داخل اتحاد آتلانتیک شمالی. این 
مساله باید برای بسیاری از کشورها نگران کننده باشد.« وی با 
بیان اینکه یونان هیچ کشوری را تهدید نمی کند و نمی خواهد 
که تهدید هم شود، افزود: »دولت بر کشور ما حکومت می کند و 
بر اساس منافع ملی و قوانین حاکم بر همزیستی مسالمت آمیز 
بین دولت ها، یعنی حقوق و قوانین بین المللی عمل می کند.« 
»مولود چاووش اوغلو« وزیر امور خارجه ترکیه با تهدید یونان 
درباره گسترش محدوده آب های سرزمینی خود در دریای 
اژه گفته بود: »در روزهای اخیر مطبوعات یونان نوشته اند 
که آب های سرزمینی این کشور تا 12 مایلی اطراف جزیره 
کرت گسترش می یابد، اما ترکیه اجازه گسترش آب های 
یونان را حتی به اندازه یک مایل هم نمی دهد.« آنکارا معتقد 
است اگر یونان آب های سرزمینی خود را از محدوده کنونی 
شش مایلی به دوازده مایل گسترش دهد، عملا مسیرهای 
آبی ترکیه را می بندد و توانایی این کشور برای دستیابی به 
آب های بین المللی را قطع می کند. پیش از این، »پیتر استانو« 
سخنگوی اتحادیه اروپا نیز ضمن محکوم کردن تهدیدهای 
موشکی ترکیه علیه یونان، گفته بود: »اتحادیه اروپا بارها تاکید 
کرده که سخنان تهاجمی علیه یونان نگرانی های جدی ایجاد 
می کند و در تقابل با تلاش های بسیار ضروری در کاهش تنش 

در دریای مدیترانه است.« 
 

نتانیاهو،نخستوزیررژیمصهیونیستیشد
پارلمان  اعتماد  رأی  کسب  با  نتانیاهو،  بنیامین   
رژیم صهیونیستی، توانست باردیگر نخست وزیر این رژیم 
شده و کابینه خود را تشکیل دهد. به گزارش فارس، »بنیامین 
نتانیاهو« توانست با کسب رأی اعتماد از نمایندگان کنست، 
ششمین کابینه خود را تشکیل دهد. الجزیره نوشت: نتانیاهو 
توانست از میان 120 عضو کنست، ۶3 رأی مثبت دریافت 
کند و سوگند بخورد. نتانیاهو، تندروترین کابینه تاریخ 
رژیم صهیونیستی را تشکیل داده است. هم چنین شرایط 
داخلی و بیرونی پارلمان متشنج بود و صدها نفر در محوطه 

بیرونی دست به تجمع علیه وی زده بودند.

  دیوان عالی »پرو« درخواست تجدیدنظر از سوی 
رئیس جمهوری سابق این کشور را رد کرده و تصمیم 
برای 1۸ ماه حبس پیش از دادگاهی وی را تایید کرد. 
به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، 
دیوان عالی پرو در بیانیه ای اعلام کرد: شعبه کیفری 
دیوان عالی پرو از تصمیم خود برای اجرای 1۸ ماه حبس 
پدرو کاستیلو، رئیس جمهوری برکنار شده پیش از آغاز 
جلسه رسیدگی به پرونده او حمایت کرده است. کاستیلو 

به تلاش برای کودتا که به کشور آسیب رسانده، متهم 
است. در ادامه این بیانیه همچنین آمده است: درخواست 
تجدیدنظر از سوی وکلای رئیس جمهوری سابق نیز رد 
شده چون بی پایه و اساس است. هفتم دسامبر سالجاری 
میلادی پارلمان پرو کاستیلو را استیضاح کرد. دینا 
بولوارته، نخست وزیر وقت به عنوان رئیس جمهوری 
جدید پرو آن هم ظرف دو ساعت پس از استیضاح 
کاستیلو، سوگند یاد کرد. کاستیلو که تلاش کرده بود 

تا پارلمان را پیش از این رأی گیری منحل کند، پس 
از استیضاح دستگیر و دفتر دادستانی پرو نیز پرونده 
کیفری علیه وی به اتهام تلاش برای کودتا و ارتکاب جرم 
علیه کشور تشکیل داده است. این رویدادها موجی از 
اعتراضات در سراسر پرو به راه انداخت. معترضان دولت 
جدید را محکوم کرده و خواستار برگزاری انتخابات فوری 
ریاست جمهوری و انحلال پارلمان شدند. بیش از 20 نفر 

در جریان این اعتراضات سراسری در پرو کشته شدند.

دادگاه »پرو« درخواست تجدیدنظر »کاستیلو« را رد کرد

  گروه موسوم به کمیته ۶ ژانویه که در حال تحقیقات 
درباره نقش ترامپ در حمله به ساختمان کنگره است، 
احضاریه خود برای رئیس جمهور سابق آمریکا را پس گرفته 
است. قانونگذاران عضو کمیته موسوم به کمیته ۶ ژانویه 
در مجلس نمایندگان آمریکا که در حال تحقیقات درباره 
نقش دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا در حمله به 
ساختمان کنگره هستند احضاریه خود برای رئیس جمهور 
سابق را پس گرفته اند. این کمیته در نامه ای به وکیل ترامپ 
نوشته که جلسات استماع خود را برگزار و گزارش نهایی 
خود را منتشر کرده است و به زودی به کارش پایان خواهد 
داد. اعضای این گروه گفته اند بر همین اساس این کمیته 
دیگر نمی تواند در تحقیقاتش از اطلاعات مورد درخواست 
در احضاریه ترامپ استفاده ای بکند. یکی از وکلای ترامپ 
از این عقب نشینی استقبال کرده و در توئیتی نوشت که 
کمیته ۶ ژانویه »پرچم سفید را بالا برده است.« کمیته 

تحقیقات حوادث ششم ژانویه هفته  گذشته با انتشار 
گزارش نهایی ۸14 صفحه ای خود توصیه کرده بود دونالد 
ترامپ از حضور در انتخابات بعدی ریاست جمهوری منع 
شود. این گزارش ۸00 صفحه ای که بعد از 1۸ ماه بررسی و 
تحقیق منتشر شده است به جزئیات یافته های این کمیته 

درباره حادث ششم ژانویه می پردازد و مدعی است که 
رئیس جمهور سابق آمریکا نقش کلیدی در تحریک منجر 
به این حادثه داشته است. در این گزارش آمده است، عامل 
مرکزی ششم ژانویه یک نفر بود، دونالد ترامپ که بسیاری 
دیگر از او پیروی کردند. هیچیک از حوادث روز ششم ژانویه 
بدون او اتفاق نمی افتاد. در نتیجه حمله به کنگره آمریکا 
بعد از انتخابات ریاست جمهوری 2020 که باعث تعطیلی 
چند ساعته جلسه تایید آرای انتخابات ریاست جمهوری 
این کشور شد، حداقل ۵ نفر کشته و ده ها نفر زخمی شدند. 
سال گذشته پس از ناکام ماندن لایحه انجام تحقیقات درباره 
این حوادث، دموکرات های مجلس نمایندگان آمریکا با 
همکاری چند قانون گذار جمهوری خواه کمیته ای را در 
این زمینه تشکیل داده و جلسات متعددی را برگزار و برای 
مقامات سابق و فعلی آمریکا برای حضور در برابر این کمیته 

احضاریه فرستادند.

کمیته کنگره آمریکا احضاریه »ترامپ« را پس گرفت


